
Mindenki önként , szívesen jön Növekvő aktivitás 
Alapszervezetünk a I I /D; tör-

ténetem-orosz, német-orosz és 
orosz-olasz szakos hallgatók va-
gyunk. Most, egy év el tel te utón 
m á r jól i smer jük egymást, de 
amikor tavaly szeptemberben 
először találkoztunk, még idegen-
k é n t néz tünk egymásra. Minden-
ki különálló, önálló egyéniség 
volt , te l jesen szabad és független, 
de ezzel együt t kissé magányos 

Stúdium Generale munká jában , 
tanyasi iskolákban vál lalunk t a -
nítást. többen jelentkeztek a 
közművelődési akcióra, vannak 
népi táncosaink. Hirtelenjében 
ennyi jutot t az eszembe, talán 
ezek is érzékeltetik, hogy nem 
tét lenkedünk. 

Persze problémáink is vannak. 
Nem vagyunk eszményi alapszer-
vezet; példakép. Egyszerűen csak 

Pillanatkép egy jól s ikerült össze ja vrtcliiukrtH 

is. Csak lassan oldódtunk fel. S 
hogy ez a feloldódás bekövetke-
zett , ' abban nagy szerepe volt 
alapszervezetünk m u n k á j á n a k , a 
közös KISZ-programoknak. A 
KISZ-gyűlések az idők során 
egyre é lénkebbé váltak, a prog-
ramok színvonalasabbak let tek. 
Kiderült , hogy alapszervezetünk 
tagja i t a tanuláson kívül sok 
minden más dolog is érdekl i . Ezt 
bizonyít ják a következő tények 
is: eddig két vetélkedőt szervez-
tünk, egy zeneit és egy művésze-
ti- irodalmit . A s iker mindké t 
esetben óriási volt. Most készü-
lünk a harmadikra , ami f eb ruá r -
ban lesz. 

A sportot Is szeret jük. A Móra 
kol légiumban rendezet t p ing-
pong ba jnokságra sokáig emlé-
kezni fogunk. Bá r az ü tőket még 
nem kezeltük tökéletesen, azért 
(vagy épp ezért) a hangula t ki -
tűnő volt, nagyszerűen szórakoz-
tunk. Tavaszra úszóbajnokságot 
tervezünk. 

Nehéz lenne felsorolni, hogy 
alapszervezetünk mi mindent csi-
ná l ezen kívül. Csak néhány pél-
d á t eml í t ek : Részt veszünk a 

olyan fiatalok vagyunk, ak ik 
szeretik a jő programokat , sze-
retnek szórakozni — dehát a f i a -
talok közt ez nem is olyan ritka-

ság. És hogy közben KlSZ-mun-
kát is végzünk? Lehet, hogy f r á -
zisnak hangzik, d e így van : igaz-
ság szerint nekünk ez nem m u n -
kát jelent, nem munkakén t csi-
nál juk, inkább kikapcsolódás-
ként. Ezért van az, hogy a KISZ-
gvfilés ná lunk nem una lmas kö-
telező elfoglaltság, hanem az a 
hely. ahol k ivi ta tkozhat juk m a -
gunkat , elbeszélgethetünk egy-
mással, programjainkhoz nem 
kell kötéllel fogni az embereket , 
mindenki önként , szívesen jön. 

Legutóbb, a Siketek és Na-
gyothallók Országos Szövetsége 
szegedi csoport ja KlSZ-alanszer-
vezetének pat ronálását vál lal tuk 
el. Közös rendezvényeket, pé ldá-
ul vetélkedőket szervezünk. Sze-
retnénk ezeknek a f ia ta loknak jó 
programokat , szórakozást bizto-
sítani. Mé^ nem biztos, hogy ez 
sikerülni is fog, de a lelkesedés 
m á r megvan. 

6 s hogy miér t mond tam el 
mindezt? Mostanában sokan á l -
l í t ják. hogy a K I S Z élettelen, 
formális, vannak, akik felesleges-
nek is t a r t j ák . Nos, ezeknek azt 
válaszoljuk: lehet így is! Lehet 
KISZ-munkát végezni kedvvel, 
vidáman. Csak r a j t u n k múl ik! 
Kezdetben ná lunk se mindig s i -
került , d e a közős programok jól 
összehoztak minket , és most m á r 
e lmondhat juk, hogy kezdünk jő 
közösséggé válni — és ez a leg-
nagyobb dicséret egy alapszerve-
zet számára. 
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Az alapszervezeti Piog-
Bárdos) 

verseny eredmény hirdetése (Fotók; G. 

V a l ó r a v á l t o t t t e r v e k 
Az MSZMP jogi ka r i a lapszer-

vezetének elmúlt négy évi m u n -
k á j a beszámolójára november 
28-án délután az Ál lam- és Jog -
tudományi K a r IIL sz. t an te rmé-
ben kerül t sor. 

A beszámoló hangsúlyozta töb-
bek között, hogy a pá r t vezető 
szerepe mind országosan, mind 
pedig a karon tovább szilárdult . 
Az alapszervezet és a n n a k veze-
tősége természetesen mindenkor 
tudatosan törekedet t e vezetősze-
rep szilárdítására, a pá r t polit i-
ká j ának helyi szinten tör ténő a l -
kalmazására, amely pá r tunk á l -
talános megbecsülése mellet t az 
alapszervezet befolyását és t ek in -
télyét is növeli. 

Közös munka 

A p á r t - és á l lami szervek 
együttműködésének ál talános f o r -
mái t illetően a beszámoló csupán 
utalásszerűén emlí te t te ; az ál lami 
vezetők rendszerint részt vet tek 
az oktatási év beindítását meg-
előző és annak főfcb fe ladata i t 
meghatározó értekezlet sorozato-
kon, amelyeket a pártbizottság 
rendezett . Ezeken lehetőségük 
nyílt á t tekinteni a pártszerveze-
tek évi munka te rvének kia lakí tá-
sát, de ugyanakkor a pár tszer-
veknek is m ó d j u k b a n áll t az e l -
készítendő állami munka te rvekre 
befolyást gyakorolni. Régebben 
kialakult és most is érvényesülő 
gyakorlat, hogy az állami veze-
tő a pártvezetőség kérésére főleg 
vezetőségi üléseken, tá jékoztatás t 
ad meghatározott ügyek állásáról 
— például az ágazati képzés 
helyzetéről, a ka r tudományps te -
vékenységéről — mint ahogy 
rendszeressé vált gyakorlat az is, 
hogy a pártvezetőség véleményé-
nek meghal lgatása u tán dönt az 
oktatók és egyéb dolgozók elő-
léptetéséről. kitüntetéséről, vala-
min t ú j oktatók alkalmazásáról . 
Az állami és pártvezetés együtt-
működése kapcsán említendő meg 
végül az is; a pártszervezet meg-
felelő képviselettel rendelkezik, 
valamennyi kari állami szervben, 
illetve bizottságban, amelyekben 

az ér intet t pár t tagoknak m ó d j u k -
ban áll a pá r t pol i t iká jának é r -
vényesítése. 

A pártszervezetnek jelenleg 43 
tagja van. A taglétszám a lakulá-
sát elemezve egy lényeges je len-
séget emel ki a beszámoló, még-
pedig, hogy az alapszervezet lét-
számának közel 50 százalékát a 
hallgatói pár t tagok ad ják . A szer-
vezeti élet egyéb területét ér in t -
ve, megjegyzendő; az alapszerve-
zetben a beszámolási időszakban 
négy pártcsoport m ű k ö d ö t t Azok 
minden évben írásbeli m u n k a -
terv szerint végezték f e l a d a t u k a t 
Kr i t ikusan meg kell ál lapítani, a 
pártcsoportülések rendszeressége 
s a munka te rvben megjelölt fe l -
ada tok tar ta lmi végrehaj tása 
időnként kívánnivalót hagyott 
maga u tán . 

A* t i tkár i beszámolóból meg-
tudtuk, hogy a nehézségek elle-
nére az MSZMP jogi kar i a lap-
szervezete valóra vál tot ta négy 
év előtti célki tűzései t 

A beszámolót hozzászólások 
követték, melyeknek során a k a r 
egyik professzora megállapí tot ta; 
jó a tudományos fokozattal ren-
delkező oktatók a ránya a karon. 
Hangsúlyozta: a tudományos bi-
zottságnak az ideológiai m u n k a 
megjaví tásában is szerepet kelle-
ne vállalnia. Szorgalmazta továb-
bá a komplex tudományos ku ta -
tások megszervezését. A hal lga-
tói 'pártcsoport nevében egy IV. 
éves hal lgató kér t szót. Tényként 
ál lapította meg, hogy a pá r t - és 
KISZ-szervezet kapcsolata az el-
múl t években megfelelő volt, vi-
szont a felsőbbéves hallgatók és 
az ideológiai tanszékek között 
fel tét lenül élőbb viszonyt kell ki-
alakítani . Indí tványozta továbbá 
a pártfegyelem jövőbeni szigo-
rúbb megkövetelését. A követke-
ző hozzászóló megfelelőnek ítélte 
az ál lami és pártvezetés kapcso-
latá t az e lmúlt időszakban. Az 
egyik felszólaló sürget te a k a r 
tudományos munká t segítő sze-
mélyzetének létszámemelését. 
Mint mondotta, a jelenlegi hely-

zetben — hiányoznak a doku-
mentátorok és a gépírók, — nem 
lehet még magasabb szintű tudo-
mányos munká t folytatni. Több 
felszólaló egybehangzóan ál lapí-
tot ta meg: az alapszervezet az 
alapvető feladatokat megfelelően 
ha j to t t a végre. Kiemelték az 
ideológiai m u n k a jav í tásának 
fontosságát és óvtak attól, hogy 
az alapszervezeti vezetőség á l la-
mi fe ladatokat á tvál la l jon. Pozi-
t ívan értékelték, hogy a József 
Att i la Tudományegyetemen ná-
lunk, a jogi karon a legjobb a 
hallgatók pár t tagságának aránya. 
Fontosnak tar to t ták az oktatók 
ideológiai továbbképzését és 
hangsúlyozták a hallgatói fegye-
lem megszilárdí tásának szüksé-
gességét 

A II. sz. Klinikai alapszervezet 
párttevékenységét is az MSZMP 
X. kongresszusa, valamint az 
1972. évi novemberi és az 1973. 
évi márciusi K B határozatok ha-
tározták meg alapvetően. A fen-
ti i r ány tmuta tó események mel-
lett természetesen az alapszerve-
zet feladatai között szerepelt az 
elmúlt négy esztendőben a tudo-
mány-, oktatás , nő- és káderpo-
litikai kérdések ismertetése, 
illetve azok végrehaj tása is. 

A beszámoló taggyűlés előtt az 
elmúlt négy esztendő eseményei-
nek á t tekintésére a legilletéke-
s e b b e t dr. Bogáts Lászióné dr. 
Csepregi Erzsébetet a Röntgen 
Klinika ad junk tusá t kér tük. A 
II. sz. Klinikai alapszervezet 
pár t t i tkára korábban lő évig 
pártcsoport vezetőként tevékeny-
k e d e t t 1971-ben a klinikai a lap-
szervezet decentral izációja — há -
rom alapszervezet létrehozása — 
után választották a felelősségtel-
jes posztra. Nyílt titok, az a lap-
szervezet n e m tartozik a legjob-
bak közé. A „miért"-ről , az e l -
telt időszak eseményeiről négy-
szemközti beszélgetésünk a lkal -
mával tá jékoztatot t a t i tkár . 

— Tudomásunk szerint az 
alapszervezet pártépitö tevékeny-
sége kívánalmakat hagyott maga 
után az elmúlt időszakban. Hall-
hatnánk az bkokról? 

Miért csak orvosok? 
— Az MSZMP Központi Bi-

zottságának tagfelvételt korláto-
zó rendelkezése eredendően a 
munkásosztály szerepének erősí-
tését, a f iatalok pá r tmunkába 
való bevonását célozta. Alapszer-
vezetünk, d e különösen pártcso-
por t ja ink hiányos előkészítő 
m u n k á j á t bizonyítja, hogy a be-
számolási időszakban ennek elle-
nére főleg orvosok let tek pá r t -
tagok. Az igazsághoz tartozik 
azonban; egy ápo lónő t aki h á -
rom műszakban dolgozik, nehe-
zebb közelebb hozni a p á r t m u n -
kához, mint egy orvost. Azonkí-
vül a kl inikákon — például a 
fu tók, beteghordók között — 
nagy a fluktuáció, s így egy je -
lentős réteg eleve nem vehető 
f igyelembe a pártépítésnél. Az 
elhangzottak a lá támasztásaként ; 
az alapszervezetünkhöz tartozó 
négy — L sz. II. sz. Sebészeti 
Röntgen, Szemészeti — klinika 
105 orvosa közül 22 párt tag, a 
226 egészségügyi szakdolgozóból 
13, míg 101 fizikai munkásunk-
ból mindössze ketten t ag ja i a 
pár tnak . 

A pártcsoportokról 
— A számoknál időzve. Hány 

tagú az alapszervezet és névsze-
rint kik a titkár közvetlen mun-
ka- illetve segítőtársai? 

— Pontosan 45. Az 5 tagú ve-
zetőségben a következő elvtársak 
tevékenykednek: szervező t i tká r : 
dr. Farkas Gyula, az I. sz. Sebé-
szeti Klinika tanársegéde, agi tá-
ciós-propaganda felelős: dr. Sza-
la - László a Szemészeti Kl inika 
tanársegéde, oktatási felelős, dr. 
Lehota Gyula, a II. sz. Sebészeti 
Klinika tanársegéde, az egész-
ségügyi szakdolgozók érdekképvi-
selője: Kószó Rózsa, a Sebészeti 
Anatómiai és Műté t tan! Intézet 

Továbbképzés 
Ezután a t i tkár válaszolt a fe l -

szólalásokra. Az oktatók ideoló-
giai továbbképzésével kapcsolat-
ban, válaszában elmondotta, hogy 
egy hosszútávra szóló képzési 
tervet készített a vezetőség, 
amelynek megvalósítása m á r meg 
is kezdődött. E program abból in -
dul t ly, hogy nem lenne ér te lme 
az oktatókat 5—6 évenként olyan 
tanfolyamok megismétlésére r á -
bírni, ahol 70—80 százalékban a 
m á r egyszer vagy többször meg-
tanul t és viszonylag stabil anya-
got hal lanák. Ezért a vezetőség 
igyekezett a továbbképzés témáit 
úgy kiválasztani, hogy olyan kér -
déseket tar ta lmazzanak, amelyek 
a marxizmus ú j a b b eredményei-
ként vehetők figyelembe és ame-
lyek másfelől nincsenek szoros 
kapcsolatban a jogtudománnyal , 
mivel az ilyen kapcsolódó kérdé-
sek megvitatása a szakmai, — 
ideológiai konferenciák feladata. 

Második napirendi pontként 
kerül t sor a vezetőségválasztó 
taggyűlés tisztségviselőinek: így a 
taggyűlés elnökének, a jelölő és 
szavazatszedő bizottság elnöké-
nek és tagja inak megválasztásá-
ra. 

T. I. 

műtősnője, míg a t i tkári teen-
dőket én látom eL 

— Hogyan jellemezné tömö-
ren az egyes pártcsoportok tevé-
kenységét? 

— A legnagyobb létszámú 
pártcsoport az I. sz. Sebészeti 
Klinikán dolgozik: 26 tagja van. 
A beszámolási időszakban több-
ször változott a vezető személye, 
ősz in tén megmondom, a közel-
múltban személyi ellentétek is 
gyengítették e pártcsoport tevé-
kenységét A pil lanatnyi hely-
zet; elkészült a pártcsoport m u n -
katerve, melynek a lap ján rend-
szeresen értekezleteket t a r t anak 
a tagok. Ügy lá t juk , d r . Balogh 
Eleonóra a d j u n k t u s megfelelően 
lá t ja el a pártcsoport vezetést. 
A II. sz. Sebészeti Klinika pá r t -
csoportja 8 tagú. A tagok közt 
elvtársi, bará t i légkör a lakul t 
ki. J ó a pár tcsoport és az á l lami 
vezetés kapcsolata. A csoport 
szervezésében többen jelentkez-
tek marxis ta középiskolára, 2 
orvos pedig a marx is ta esti egye-
tem filozófia szakát végzi. Hét 
tag ja van a Szemészeti Klinika 
pár tcsoport jának, ahol az e lmúlt 
évben két egészségügyi szakdol-
gozó fejezte be tanulmányai t 
marxis ta középiskolában. Mind-
össze 5 tagú a Röntgen Klinika 
pártcsoport ja . A munkahely i 
széttagoltság miatt a fe ladatokat 
egyénileg beszéljük meg. Figye-
lemre méltó, hogy kl inikánk f ia-
tal dolgozói közül hatan asszjsz-
tensképző tanfolyamot végeznek, 
négyen pedig a közelmúltban fe-
jezték be tanulmányaikat — or -
vosaink közül — a marxis ta 
egyetemen. 

A nehézségek ellenére... 
— Hogyan készül az alapszer-

vezet a januári választásra, illet-
ve hogyan summázná a titkár 
négy esztendő munkáját? 

— A tanév kezdetétől novem-
ber 21-ig bezárólag valamennyi 
pár t taggal elbeszélgettünk. No-
vember 28-án a beszámoló tag-
gyűlésen megválasztottuk a tiszt-
ségviselőket; a vezetőségválasztó 
taggyűlés, a jelölő, a szavazat-
szedő valamint a számlálóbizott-
ság elnökét és ezen bizottságok 
t a g j a i t A decemberi taggyűlé-
sünkön az MSZMP Központi Bi-
zottságának novemberi prog-
r amjá t , valamint a szervezeti 
szabályzat módosítását ismertet-
jük , i l letve v i te t jug meg a tag-
sággaL J a n u á r 15-ig sor kerül az 
alapszervezet ú j vezetőségének 
megválasztására. 

Ami a kérdés második felét 
illeti; a szervezeti életben m u -
tatkozó hiányosságok el lenére 
pozitívan ér tékelem az elmúlt 
48 hónap tevékenységét. A de-
central izálás révén lehetőség ny í -
lott több elvtárs bevonására a 
vezetésbe, ami jótékony hatással 
volt a tagság aktivitására. A be-
számolási időszakban az a k t u á -
lis politikai kérdések mellett fog-
lalkoztunk az egészségügyi tör-
vény végrehaj tás i utasításával és 
a Munkamegjaví tó mozgalom 
feladatával , amely kérdés meg-
oldásánál külön hangsúlyoztuk 
a pár t tagság fe ladatá t — fejezte 
be nyilatkozatát a t i tkár. 

THCKES ISTVÁN 

Az egyetemre készülőkért 
Nyáron, a fizikai dolgozók te-

hetséges gyérinékei ~~^Ssámára 
szervezett felvételi előkészítő t á -
borban 160 középiskolás diák 
v o l t Ezekkel a diákokkal foly-
ta t azóta levelezést sok lelkes 
mat.-fiz., kém.-fiz. szakos t anár -
j e lö l t matemat ikus és fizikus 
hallgató. 

A ma t - f i ze s oktatói KISZ-
alapszervezet á l l í t ja össze a fel-
adatokat matematikából és fizi-
kából. A középiskolások dolgo-
zatalt a hallgatók jav í t j ák és 
küldik vissza. A javí tás módjá t 
az értékelési rendszert minden 
egyes a lkalommal a fe ladatokat 
összeállító oktatók ismertetik a 
hallgatókkal. A feladatsor és a 
javítási kód fénymásolása az egye-
tem sokszorosítójában készül 
ké the t enkén t Az anyagi támo-
gatást jelenleg az egyetemi KISZ-
bizottság biztosítja. 

Ar ra a levélre, ami t először 
kü ld tünk ki, csak 104 tanuló vá-
laszolt. Hogyan lehet m á r a kez-
deti lemorzsolódást megakadá-
lyozni? Többek között erről folyt 
a vi ta Debrecenben november 
8—9-én a felsőoktatási intézmé-
nyek diákszemináriumán, ami a 
fizikai dolgozók gyermekeinek 
segítésével foglalkozott. A nyári 

táborok m u n k á j á t megvitató 
szekció vezetője és referense, 
dr. Klukovits Lajos, a Bolyai 
intézet ad junk tusa v o l t Koor-
dináció, évközi előkészítés (ide 
tartozik a levelezés), tanyasi is-
kolák patronálása, szakmunkás-
képző intézetek segítése, ezek 
voltak a legfontosabb kérdések. 

A tanácskozás az országban 
folyó felvételi előkészítők egysé-
gesítése érdekében javasolta, 
hogy a különböző típusú tanfo-
lyamok szervezését egy-egy egye-
tem, főiskola koordinál ja . Az 
előterjesztés a TTK-s előkészí-
tők országos szervezését a J A T E 
Természet tudományi Ka rá ra bíz-
ta. A javaslat (amely az illeté-
kes országos hatáskörű szervek 
jóváhagyása után lép m a j d élet-
be) remél jük, megszünteti a 
pi l lanatnyilag uralkodó anarchi -
á t A tanácskozáson kiderültek 
ezek a problémák, elhangzottak 
életrevaló, munká ra serkentő 
javaslatok. A S t i V m Generale 
tevékenységének minőségi javí-
tása a cél — ezen kell fáradoz-
nunk. Értelmes, szép feladatot 
adha t ez jónéhány hallgatónk-
nak — vállalni kelll 

LACZKÓ PIROSKA 
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